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en aminozuurgehalte worden hoge concentraties 
legionella pneumophila gedetecteerd. Denk aan de 
levensmiddelen-, hout- en papierindustrie, 
destructiebedrijven en petrochemische industrie. 
Andere factoren zijn de temperatuur van het pro-
ceswater en beluchting van afvalwater die een goe-
de ‘bodem’ vormen voor legionellagroei. 

Wat adviseert RIVM bedrijven met een eigen biolo-
gische waterzuivering?
RIVM beschrijft in zijn onderzoeksrapport voorna-
melijk eerder genomen maatregelen: het afdekken 
van de beluchtingstank, gebruik van zuiver zuurstof 
om de beluchting te beperken en UV-licht voor 
effluent. Verder stelt RIVM vast dat het dragen van 
een beschermend (FFP3-)masker een effectieve 
maatregel is voor de protectie van werknemers.
Begin februari vond een Deskundigenberaad plaats 
over legionella in AWZI’s en is het ministerie van 
VWS geadviseerd over te nemen maatregelen, 
aldus RIVM (zie: https://www.rijksoverheid.nl >rap-
porten >/2019/06/13/).

Is het nodig om de bestaande wetgeving m.b.t. 
legionella aan te passen of kunnen de risico’s ook 
op een andere manier worden beheerst?
Het ministerie van IenW heeft de omgevingsdien-
sten geïnformeerd dat de bestaande wetgeving 
toereikend is voor toezicht en handhaving. Het is 
verder aan de bedrijven met industriële waterzui-
veringsinstallaties om voldoende maatregelen te 
nemen, waarmee de verspreiding van legionella via 
de lucht of het effluent wordt beheerst. 

‘Zorgplicht naar personeel  
en omgeving’

Johan Raap, watertechnoloog en voorzitter van de VEMW-
Taakgroep Watertechnologie: “VEMW is blij dat RIVM 
onderzoek naar legionellarisico’s bij waterzuiverings-
installaties heeft gedaan. Juist ook vanuit bedrijven is er een 
zorgplicht naar personeel en omgeving. Om die reden nemen 
ook de industriële bedrijven geen enkel risico. Dat geldt zeker 
ook voor hygiëne en dan specifiek op het gebied van 
legionellabesmetting. Die aandacht hadden wij al voor onze 
watersystemen met betrekking tot koel- en proceswater. Nu 
ligt die focus ook op waterzuiveringen en dan met name op 
aerobe (lees beluchtte) waterzuiveringen. Dat is helaas 
dankzij de problemen die zich in 2017 en 2018 voordeden. De 
omgevingsdiensten, GGD’s en RIVM zijn daar zeer alert op 
ingesprongen en ook vanuit VEMW hebben we onze 
aandacht hiervoor verscherpt. We zullen als bedrijven niet 
alleen via de juiste bemonstering en analyseprotocollen naar 
de risico’s op legionellabesmetting bij IWZI’s moeten kijken, 
maar ook naar betere technologische uitvoeringen  en naar 
beheers- en veiligheidsmaatregelen die dit vereist. Daarnaast 
willen we graag via VEMW met de betrokken overheden en 
onderzoeksinstanties in overleg blijven, omdat het feitelijk 
een zorg is die ons allen aangaat. Het thema legionella zal 
zeker nadrukkelijk in onze agenda’s verschijnen.”

Verscherpte aandacht voor  
legionella bij  
waterzuiveringsinstallaties

VisieMaatschappijMaatschappij

In de RIVM-literatuurstudie ‘Inventarisatie van legio-
nellarisico’s bij afvalwaterzuiveringen’ zijn in totaal 
567 installaties onderzocht op legionellarisico’s. Bij 
69 industriële waterzuiverings- en 12 rioolwaterzui-
veringsinstallaties werden die aangetroffen. 
Aanleiding voor het onderzoek, dat is uitgevoerd in 
opdracht van het ministerie van Infrastructuur en 
Waterstaat (IenW), waren twee eerdere incidenten. 
De eerste was in 2017 in het Brabantse Boxtel. Daar 
werden meerdere mensen besmet met de legionel-
labacterie die afkomstig bleek te zijn uit een biologi-
sche industriële waterzuiveringsinstallatie (IWZI) bij 
een voedingsmiddelenbedrijf. Begin 2018 werd legi-
onella gevonden in een soortgelijke installatie bij 
een bedrijf in Son. Naar aanleiding van deze twee 
voorvallen gaf de minister van IenW aan te willen 
weten bij welke RWZI’s en IWZI’s in Nederland de 
kans op groei en verspreiding van legionellabacteri-
en is vergroot. Het RIVM-rapport dat deze zomer ver-
scheen, geeft hier antwoord op.
Vier vragen. 

Wat wisten we van legionella in relatie tot water-
zuiveringsinstallaties voordat deze incidenten 
plaatsvonden?
Er waren internationaal enkele uitbraken bekend 
waarin afvalwaterzuiveringen vooral een indirecte 

rol hadden, meldt RIVM. Er werd geconcludeerd dat 
in deze installaties wel (de voornaamste) legionel-
lagroei plaatsvond, maar dat de directe rol in de 
verspreiding beperkt of niet waarschijnlijk was. 
Bij de incidenten in Nederland is het aannemelijk 
dat de verspreiding rechtstreeks vanuit de beluch-
tingstank van de afvalwaterzuivering heeft plaats-
gevonden met een waarschijnlijke verspreiding van 
meer dan 1,5 km tot mogelijk 6 km. Een vergelijkba-
re situatie was internationaal nog niet eerder 
beschreven.

RIVM heeft 567  
afvalwaterzuiverings- 
installaties onderzocht  
op legionellarisico’s

In 69 van de 81 onderzochte afvalwaterzuiverings-
installaties waar sprake is van een (zeer) aanneme-
lijke kans op groei en verspreiding van legionella 
gaat het om industriële zuiveringsinstallaties. Hoe 
is dat mogelijk?? 
Uit literatuuronderzoek blijkt dat legionella goed 
groeit in biologische zuiveringen, aldus RIVM. Ook 
het type industrie speelt onder meer een rol. Vooral 
in afvalwater van industrieën met een hoog eiwit- 

Bij zeker 81 waterzuiveringsinstallaties is de kans op legionella- 
groei en –verspreiding (zeer) aannemelijk. Het is van groot belang 
dat snel duidelijk wordt welke beheersmaatregelen effectief zijn 
en kunnen worden ingezet, zeggen VEMW en RIVM.
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ieders belang om stabiliteit en voorspelbaarheid van 
tarieven te bewerkstelligen en langdurige en kostba-
re juridische procedures te voorkomen. We zijn daar-
bij niet met alle individuele 160 klanten om de tafel 
gaan zitten, maar met organisaties zoals VEMW die 
hun belangen vertegenwoordigen.” 

Hoe verliepen die gesprekken?
“Die gesprekken verliepen zakelijk en constructief. 
Niet in de laatste plaats door de inbreng van VEMW, 
die vanaf het allereerste begin bij de gesprekken 
betrokken was en heeft meegedacht hoe stand-
punten te overbruggen vielen. Een aantal maanden 
is er intensief gewerkt om tot een sectorbrede over-
eenkomst te komen. Met als resultaat dat er nu een 
uniek gedragen besluit ligt over de tariefstructuur 
voor de komende vijf jaar.”

Er komt nu één gastransporttarief, maar dat gaat 
straks wel met 8,6 procent omhoog. Hoe verklaart 
u dat?
“De rechter heeft de jaarlijkse inkomsten van GTS 
voor de periode vanaf 2017 met circa 50 miljoen 
euro hoger vastgesteld dan ACM aanvankelijk heeft 
gedaan. Dit verklaart het grootste deel van de 
tariefverhoging. Daarnaast gaan vanaf 2020 som-
mige netgebruikers een hoger en andere een lager 
transporttarief betalen, doordat transportafstand 
geen rol meer speelt in de hoogte van de tarieven. 
Al met al zijn we content dat de tariefstructuur nu 
tot en met 2024 vastligt.”

‘Wij voelen ons hard 
geraakt’

Jos Hudepohl, vestigingsdirecteur van het che-
miebedrijf PPG in Delfzijl, begrijpt de logica ach-
ter de afspraken die nu over één gastransport-
tarief zijn gemaakt. “VEMW heeft namens  haar 
leden de gesprekken gevoerd. Ondanks al haar 
inspanningen is het postzegeltarief nu een 
gegeven, wat voor de één gunstig en voor de 
ander minder gunstig uitpakt. Voor ons pakt 
dat uit als een nadeel, omdat PPG hierdoor 
financieel hard wordt geraakt. Wij gaan vanaf 
2020 fors meer betalen. Nu is dat tarief lager 
door de geringe transportafstand.” 
Hudepohl legt uit dat de business case van PPG 
is gebaseerd op bepaalde uitgangspunten, waar-
onder het gastransporttarief. “We hebben op 
basis van die business case de afgelopen jaren 
flink geïnvesteerd in projecten en als we volgend 
jaar meer gaan betalen raakt ons dat hard. Ik zou 
het daarom billijk vinden als er een overgangspe-
riode wordt gehanteerd. Zodat wij de gedane 
investeringen tegen de destijds geldende uit-
gangspunten kunnen laten lopen. Daarover wil-
len wij binnenkort in gesprek gaan met GTS.”

Eén breed gedragen  
gasttransporttarief vanaf 2020
Met ingang van 2020 komt er één landelijk gastransporttarief dat geldt voor alle gasnetgebruikers. 
Dit zogeheten postzegeltarief, vastgesteld door de Autoriteit Consument & Markt (ACM), zorgt 
voor meer transparantie, een lang gekoesterde wens van VEMW. 

VisieAchtergrondAchtergrond
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ACM, Gasunie Transport Services (GTS), VEMW en 6 
andere stakeholders zijn intensief met elkaar in 
gesprek zijn geweest om tot een breed gedragen 
invulling van een nieuwe tariefstructuur te komen, 
zegt Hans Jonk, manager markt en regulering van 
GTS. “Die structuur is het gevolg van een uitwer-
king van regels die er voor zorgen dat de tariefbere-
keningen binnen Europa meer op elkaar lijken en 
transparanter worden. Naast een postzegeltarief 
komt er een hogere korting voor gasopslagen (60% 
i.p.v. 25%) en gaan de tarieven voor dag-, kwartaal- 
en maandproducten in de wintermaanden omlaag. 
Gasnetgebruikers weten van tevoren beter met 
welke tarieven ze te maken krijgen en kunnen doel-
matiger keuzes maken bij het Europese transport 
van gas. De leveringszekerheid van gas neemt toe.”

Juridische procedures
De nieuwe tariefstructuren en voorwaarden voor 
het transport van gas zijn niet zonder slag of stoot 
tot stand gekomen, zegt Jonk. Er waren door ver-
schillende stakeholders juridische procedures aan-
gespannen. Nu er duidelijke afspraken zijn 

gemaakt, óók over de herleidbaarheid van tarieven, 
de marktintegratie met de Balgzand-Bacton pijplei-
ding, én over een transparant proces voor mogelijk 
toekomstige marktintegratie, zijn deze procedures 
stopgezet en tariefonzekerheid weggenomen. 

‘VEMW was vanaf  
het allereerste begin 
betrokken bij de  
gesprekken’

Waarom heeft het zo lang geduurd om tot deze 
afspraken te komen? GTS hanteert al vanaf 2014 
tarieven waarmee veel marktpartijen het niet eens 
waren.
Jonk: “De tariefstructuur is een complexe proble-
matiek die GTS als gereguleerd bedrijf niet zelf mag 
vaststellen. Dat gebeurt door ACM. Zij stelt jaarlijks 
onze omzet, nu circa 900 miljoen euro, vast. Dit in 
tegenstelling tot een niet-gereguleerd bedrijf dat 
variabele inkomsten genereert uit omzet. 
Het verdeelvraagstuk van de vastgestelde inkom-
sten over de netgebruikers stuitte in de loop der 
jaren op bezwaren en beroepen van afnemers. Om 
toekomstige rechtszaken te voorkomen is GTS gaan 
zoeken naar een acceptabele oplossing voor alle 
stakeholders. Na een tijdrovend en inspannend tra-
ject is die nu gevonden.” 

Niet eenvoudig
Jonk: “Het was niet eenvoudig om tot een breed 
gedragen tariefstructuur te komen, ook al is het in 

Hans Jonk (GTS)Jos Hudepohl (PPG)
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terug te vinden, verduidelijkt Glas. “Na de droogte 
van 2018 krijgt dit nog meer aandacht bij de keuze 
van maatregelen voor de tweede fase (2022 t/m 
2027) die in het Deltaprogramma 2022 zullen wor-
den opgenomen.”

Inspanningen
Het voorkomen van watertekorten vraagt inspan-
ningen van Rijkswaterstaat, provincies en water-
schappen die verantwoordelijk zijn voor het hoofd-
watersysteem en de regionale watersystemen, legt 
hij uit. “Én het vraagt inspanningen van alle zoet-
watergebruikers. Wat we nu al zien is dat industrie-
en zoals Heineken, Bavaria en Chemelot proactief 
maatregelen treffen om hun eigen watervraag te 
beperken. Dat zijn no-regret maatregelen en goede 
voorbeelden die passen binnen het beleid. Maar 
niemand kan het alleen. De kracht zit hem in het-
samen-doen.”  

‘Iedereen moet een  
steentje bijdragen, ook  
de industrie’

Robuuste oplossingen 
Glas: “De ontwikkelingen in de industriële water-
vraag hebben de grootste effecten op diep grond-
water en strategische grondwatervoorraden. Dit 
onderstreept nog eens hoe belangrijk het is om 
goed samen te werken en tot verstandige, robuuste 
oplossingen te komen. Alle partijen – overheden én 
gebruikers – moeten daarbij ook hun eigen verant-
woordelijkheid nemen. Iedereen moet zijn of haar 
steentje bijdragen, ook de industrie.”

Zelf initiatief tonen
Hij benadrukt dat eigen initiatieven bij het in kaart 
brengen van de waterbeschikbaarheid en het 
nemen van maatregelen ontzettend belangrijk zijn. 
“Hoe kunnen we zuinig zijn met water en hoe kun-
nen we het watersysteem robuuster maken? We 
zullen zelf moeten zorgen voor alternatieve aan-
voermogelijkheden als de primaire bron nu of in de 
toekomst (even) niet bruikbaar is. Niet alleen van-
wege waterschaarste, ook vanuit mogelijk optre-
dende waterkwaliteitsincidenten.”

Wilt u het hele interview met Deltacommissaris 
Peter Glas lezen? Kijk dan op www.vemw.nl 

‘Waterbesparende maatregelen nemen’

Jan Robert Huisman, directeur Industriewater van Evides 
Waterbedrijf: “Er is nu (nog) geen sprake van industriewater-
schaarste. Evides heeft een enorm robuuste watervoorraad. We 
beschikken over diverse zoetwaterbronnen. Wél is het zo dat 
zorgvuldig omgaan met water steeds belangrijker wordt. Daarmee 
helpen wij ook onze industriële klanten. Waterbewustzijn en 
verantwoordelijkheid nemen op watergebied is essentieel, ook met 
het oog op de toekomst. Daarom richt Evides zich in toenemende 
mate op circulariteit. Hoe kunnen we water hergebruiken.”
Het gaat primair om het nemen van waterbesparende maatregelen, 
zegt Huisman. “Het eerste waarnaar we kijken is welke 
waterstromen bedrijven zelf hebben. Dan heb je het vooral over 
afvalwater. Bedrijven nemen water in voor hun bedrijfsprocessen en 
het produceren van stoom. Daar komt vervolgens condensaat uit 
voort. Als Evides kijken we hoe die waterstromen weer opnieuw 
ingezet kunnen worden.” Hij legt uit dat condensaat door middel van 
condensaatpolishing weer geschikt is om er stoom van te maken. 
“Dat geldt ook voor afvalwater. Na behandeling kan dat weer worden 
gebruikt als proceswater.”
Huisman signaleert dat het belang van circulariteit de laatste jaren 
sterk  toeneemt. “Hergebruik wordt steeds belangrijker. Ook de 
technologie ontwikkelt zich steeds verder. Water is meer dan water 
alleen, het is ook energie, warmte en koude. En, het hergebruik van 
reststoffen. Ik verwacht dat op die gebieden in de toekomst nog veel 
meer winst is te behalen.”

‘De kracht zit hem in  
gezamenlijkheid’
De droogte van 2018 toont aan dat maatregelen voor het vasthouden en aanvullen van grondwater essentieel 
zijn, zegt Deltacommissaris Peter Glas. “Ook is het belangrijk om in te zetten op vermindering van de water-
vraag bij alle zoetwatergebruikers, waaronder de industrie. Samen zijn we daarvoor verantwoordelijk.”

Peter Glas

Jan Robert Huisman,  

directeur Industriewater van 

Evides Waterbedrijf

BeleidBeleid

Peter Glas volgde begin 2019 Wim Kuijken op als 
Deltacommissaris. Daarvoor was hij vijftien jaar 
watergraaf van Waterschap De Dommel en zes jaar 
landelijk voorzitter van de Unie van Waterschappen. 
In zijn huidige functie reist Glas door heel Nederland 
en spreekt hij frequent met burgers, boeren, bedrij-
ven, gemeenten, provincies en waterschappen over 
waterverantwoordelijkheid.
Glas: “Iedereen heeft er belang bij dat de waterbe-
schikbaarheid nu en in de toekomst helder in beeld 
komt. Zodat we tijdig maatregelen kunnen nemen 
om watertekorten te beperken. De droogte van 
vorig jaar, en nu nog in sommige gebieden, toont 

aan dat het voor grondwater vooral gaat om goed 
voorraadbeheer.”

Maatregelen nemen
Ons watersysteem is nu vooral nog gericht op het 
zo snel mogelijk afvoeren van overtollig water, zegt 
hij. “Daarom is het nodig om maatregelen te 
nemen die het grondwater aanvullen. Hoe? Door 
gebruik te maken van het neerslagoverschot in de 
wintermaanden. Grondwatervoorraden zijn dan 
weer op peil voordat het groeiseizoen begint.” 
In de eerste fase van het Deltaplan Zoetwater (2015 
t/m 2021) is dit al in de vorm van maatregelen 

Deltacommissaris Peter Glas
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Grünfeld: “VEMW is positief over het transitiebeleid 
van de energiesector. Dat richt zich nu zowel op het 
aanbod van elektriciteit als op de vraag naar groene 
stroom. De Stimuleringsregeling Duurzame 
Energietransitie (SDE + regeling) wordt omgevormd 
tot een SDE ++ regeling, waarin veel ruimte komt 
voor het stimuleren en subsidiëren van de vraag 
naar elektriciteit. Daarnaast blijft voldoende aanbod 
van duurzame elektriciteit belangrijk. Er komt meer 
offshore wind en ook de infrastructuur komt in het 
akkoord voldoende aan bod.” 

Lagere prijzen
Dan is er nog het systeem zelf, gaat hij verder. “Ik 
vind dat een van de belangrijkste aspecten die tij-
dens de onderhandelingen aan de Elektriciteitstafel 
aan de orde kwamen. De betrouwbaarheid van het 
systeem moet centraal staan. Niet alleen meer groe-
ne energie, ook een waarborg voor de betrouwbaar-
heid van het systeem is van cruciaal belang. Én we 
willen een doelmatige voorziening. Op die punten 
hebben we onze zin gekregen. Er vindt monitoring 
plaats en er zijn afspraken gemaakt over flexibili-
teit.” 

Strategie

9

VisieStrategie

Zo doelmatig mogelijk
Grünfeld: “Ten aanzien van kosteneffectiviteit is heel 
nadrukkelijk gekeken naar hoe de kosten zijn te mini-
maliseren door bijvoorbeeld systeemintegratie. Dus 
niet alleen kijken naar hoe we zoveel mogelijk kunnen 
elektrificeren, ook hoe we kunnen zorgen dat de ener-
gie- en grondstofbehoefte zo doelmatig mogelijk 
koolstofvrij gemaakt kan worden door zoveel moge-
lijk gebruik te maken van de bestaande infrastructuur. 
Dat kan door een koppeling van moleculen en elektro-
den. Hoe kun je bijvoorbeeld aardgas verduurzamen 
door waterstof of groen gas? Ook daarover zijn nu 
afspraken gemaakt.” Grünfeld benadrukt dat VEMW 
betrokken wil zijn bij de uitwerking van deze plannen. 
“De kosten mogen niet de pan uit rijzen. Daarbij is de 
grootste uitdaging om de infrastructuur en vraag- en 
aanbodontwikkelingen synchroon te laten lopen. Er 
moeten met andere woorden voldoende infrastruc-
tuur en aansluitmogelijkheden zijn.”

Industrie
Aan de kant van de industrie ligt het anders, consta-
teert hij. “Het akkoord is op dat punt onevenwichtig. 
Daar is sprake van een wortel-en-stokbenadering. 
De overheid zegt dat een goede infrastructuur voor-
waarde voor bedrijven is om CO2-reductie te kunnen 
toepassen, maar er staat nergens wat er gebeurt als 
die infrastructuur niet wordt geleverd. 
Schadecompensatie is er nauwelijks als er geen 
infrastructuur is die de industrie in staat stelt om 
haar duurzaamheidsplannen uit te voeren. Met als 
mogelijk gevolg : torenhoge CO2-heffingen. Met 
name daar zit een heel groot probleem.” 

‘We willen niet alleen 
meer groene energie, 
maar ook een waarborg 
voor de betrouwbaarheid 
van het systeem’

Ongewis
Het is belangrijk om hierover met de overheid in 
gesprek te gaan, aldus Grünfeld. “Die CO2-heffing is 
vooralsnog heel ongewis omdat we nog niet weten 
hoe de CO2-prijs straks wordt vastgesteld. Pluspunt 
is dat de overheid gaat monitoren om te zien wat het 

effect daarvan is. Die monitoring is een cruciaal safe-
ty net. Een CO2-heffing mag hoe dan ook niet ten 
koste gaan van het investeringsklimaat.”

‘Belangrijk nu is dat er veel 
duidelijker afspraken 
gemaakt worden over de 
infrastructuur’

Koploperprogramma’s
Grünfeld: “Ik vind het positief dat er veel aandacht is 
voor de zogenaamde koploperprogramma’s. De SER 
stelt voor dat de vijf regionale, energie-intensieve 
industriële clusters in ons land extra inspanningen 
plegen en het voortouw nemen om meerjarige indu-
striële koploperprogramma’s te maken met ambiti-
euze doelen voor CO2-reductie. Een Europese bench-
mark moet uitwijzen of daarmee de vermijdbare 
emissies worden gedekt. Ook over dit onderwerp zal 
VEMW het gesprek aangaan.”

Koolstoflekkage
Het blijft nog de vraag of deze maatregelen voldoen-
de zijn om koolstoflekkage te voorkomen, zegt hij. 
“Alles hangt samen met de aanwezigheid van vol-
doende infrastructuur en voldoende subsidie via de 
SDE ++ regeling. Die laatste is nog een punt van zorg, 
want we weten nog niet of Brussel daarmee instemt. 
Bedrijven zullen eerst zeker moeten weten of deze 
subsidie er ook echt komt en dat die niet achteraf zal 
moeten worden terugbetaald. Vooralsnog hebben wij 
nog geen antwoord van minister Wiebes hierop 
gekregen. We houden dus een stevige vinger aan de 
pols.”

‘Klimaatakkoord heeft  
twee gezichten’

Hans Grünfeld, directeur VEMW

Het Klimaatakkoord dat op 28 juni werd gepresenteerd heeft twee gezichten, zegt VEMW-directeur 
Hans Grünfeld. “Voor elektriciteit ligt er een akkoord waarover we tevreden zijn, voor de industrie is 
het akkoord onevenwichtig.”

Hans Grünfeld
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interessanter zijn dan waterstofbussen. Waterstof staat nu 
nog in de kinderschoenen, de ontwikkelingen op dat gebied 
zijn in volle gang. We zullen moeten zien of waterstof voor de 
toekomst een veelbelovende techniek kan gaan worden om 
ingezet te worden in het OV.” 

Grotere actieradius
Vooralsnog zet Connexxion dus volledig in op elektrische 
bussen, aldus Kraaijvanger. “Ook daar staan de technische 
ontwikkelingen niet stil. Batterijen worden steeds krachtiger 
en efficiënter, waardoor het aantal oplaadmomenten kleiner 
is, het opladen sneller gaat en de bussen een grotere actiera-
dius krijgen. Toen we in 2016 in Eindhoven begonnen met 
elektrische bussen was de batterijcapaciteit nog beperkt en 
kon een bus niet de hele dag daarop rijden. Inmiddels is de 
capaciteit van batterijen met zo’n 30 procent gestegen. Ik 
verwacht dat die de komende jaren verder toeneemt.”

Netwerkcapaciteit
Natuurlijk zijn er ook nog de nodige hobbels te nemen, zegt 
hij. “Het grootschalig opladen van elektrische bussen vraagt 
immers een robuuste capaciteit van het elektriciteitsnet. 
Volgens netwerkbedrijven is die aanwezig, maar het tijdstip 
van opladen is nog wel een punt van zorg. Wordt er massaal 
op hetzelfde moment opgeladen, dan is het net daar niet op 
berekend. Daar zal dus aan gewerkt moeten worden. Ook de 
aanvraag en honorering van nieuwe aansluitingen vormt 
nog een hobbel. Daar zit in de praktijk vaak veel tijd tussen. 
Netbeheerders kunnen, zo is mijn ervaring, nog niet heel snel 
reageren op de ontwikkelingen in de markt. Toch doen netbe-
heerders en vervoerders hun uiterste best om elkaar zo goed 
mogelijk tegemoet te komen.” 

VEMW-lid
Kraaijvanger: “In dat licht bezien kan het VEMW-lidmaatschap 
voor ons ook van waarde zijn. Zoals voor het hebben van meer-
dere elektriciteitsaansluitingen op één perceel. Door VEMW’s 
inzet is het nu mogelijk om meerdere afnemers op één net-
werkaansluiting aan te sluiten. Ook organiseert zij bijeenkom-
sten waarbij we kennis kunnen uitwisselen met andere partij-
en. Bijvoorbeeld over de hernieuwbare brandstof-eenhedenre-
geling en aan welke  voorwaarden je moet voldoen om in aan-
merking te komen voor subsidie.”

Uitdagingen
De komende jaren zijn cruciale jaren voor het busvervoer, 
besluit Kraaijvanger. “De volledige transitie naar schone bus-
sen moet dan haar beslag krijgen. Onze grootste uitdaging is 
om het rijden met elektrische bussen verder te optimaliseren, 
efficiënter te maken en om kosten te reduceren. We zullen nog 
scherper moeten kijken naar hoe en wanneer je het beste bat-
terijen kunt opladen. En hoe wij zo slim mogelijk dienstregelin-
gen in elkaar kunnen zetten om zo min mogelijk laadmomen-
ten te hebben. Daar zullen we ons nu op moeten richten.”

Groene industriepolitiek

Nederland heeft een goede reputatie als land met een 
aantrekkelijk vestigingsklimaat. Een hoog 
gekwalificeerde beroepsbevolking, goede infra-
structuur en logistiek, een concurrerend belastingstelsel 
en bovenal: een stabiel en betrouwbaar overheids-
beleid. Daar dreigt de klad in te komen. Het kabinet 
heeft in de afgelopen jaren een aantal maatregelen 
genomen, zoals de voorgenomen sluiting van de 
kolencentrales, de stopzetting van de gasproductie in 
Groningen en de introductie van een nationale CO2-
heffing. Allemaal maatregelen die hun redenen hebben, 
maar fnuikend zijn voor een betrouwbaar vestigings-
klimaat. Voeg daarbij dat het Klimaatakkoord werkt 
vanuit een strikt nationale blik – alleen de emissies in 
Nederland zijn het onderwerp – en de conclusie is dat 
het ontbreekt aan visie op industriepolitiek. Industriële 
activiteit wordt als het ware getolereerd in Nederland, 
maar moet aan strikte randvoorwaarden voldoen. Met 
zo’n aanpak gaat Nederland de internationale wedloop 
om talent en kapitaal niet winnen. Met meer geld voor 
bètastudies gaan we dan mensen opleiden die hun 
talent in het buitenland zullen gaan verzilveren.

Het kan ook anders. Onderdelen van een groene 
industriepolitiek: Bioraffinage, groene waterstof, een 
uitstekende CCS-infrastructuur, chemische recycling 
van plastics, hergebruik van warmte. En, kraak-
installaties die werken op duurzame elektriciteit. Het is 
even goed zoeken, maar dan vind je de aanzetten 
daarvoor nog wel ergens in de kleine lettertjes van het 
Klimaatakkoord. Het is nog altijd mogelijk dat we in 
Nederland een nieuwe toekomst voor de industrie 
creëren. Maar dat gaat alleen iets worden als we in staat 
zijn om met onze overheid- kabinet èn parlement- weer 
de ambitie weten te formuleren om als Nederland 
voorop te lopen in de internationale concurrentie. Laten 

we de poging doen om dat verhaal 
niet alleen te ontwikkelen, maar 

ook gedeeld te krijgen met de 
politiek en de media. Genoeg te 
doen!

Gertjan Lankhorst, 
voorzitter VEMW

Column

“Duurzaamheid is een van onze speerpunten bij 
Connexxion”, zegt Kraaijvanger. Het OV-bedrijf is 
onderdeel van het Franse openbaar vervoerconcern 
Transdev dat wereldwijd actief is. “En dat vertaalt 
zich in de aanschaf van schone voertuigen. Ook 
onze opdrachtgevers willen niet anders, zij hebben 
zich geconformeerd aan het Akkoord van Parijs en 
het Klimaatakkoord in Nederland. Dat verplicht 
openbaar vervoerbedrijven om straks alleen nog 
maar met zero emission bussen te rijden.”

Opmaat
Hij legt uit dat het Nederlandse streekvervoer te 
maken heeft met aanbestedingen die een looptijd 
van tien jaar hebben. “Zero emission bussen zijn om 
die reden al geruime tijd actueel. Wij hebben als 
Connexxion al in 2014 het belang van schone bus-
sen onderkend en geanticipeerd op de voorbereidin-
gen van het kunnen aanbieden van schone bussen 
in het OV. De eerste grote implementatie van elektri-
sche bussen vond plaats in 2016 in Eindhoven. Daar 

hebben we in dat jaar 43 elektrische bussen op de 
weg gezet. Dat vormde toen de opmaat voor andere 
opdrachtgevers om schone bussen grootschalig te 
gaan implementeren. Na Eindhoven volgden onder 
andere  Schiphol, Haarlem, Alkmaar en Hoorn.”

‘Vanaf 2030 moet elke bus 
een zero emission bus zijn’

Brede ervaring
Connexxion onderscheidt zich van andere 
OV-bedrijven door de brede ervaring die zij inmid-
dels met elektrische bussen heeft opgedaan, zegt 
Kraaijvanger. “Ook binnen het Transdev expertise-
centrum is er de afgelopen jaren veel kennis met 
elektrisch rijden verzameld. We hebben onze keuze 
laten vallen op het aanbieden van batterij-elektri-
sche bussen, omdat die tot op heden economisch 

Bart Kraaijvanger, Connexxion 

‘Grootschalig inzetten op 
elektrische bussen’
Alle nieuwe bussen moeten per 2025 schoon aan de uitlaat zijn en vanaf 2030 moet elke bus een schone 
bus zijn. Dat zegt Bart Kraaijvanger, manager Zero Emission Program bij het openbaar vervoerbedrijf 
Connexxion dat al jarenlang actief is op het gebied van elektrische voertuigen.

Praktijk
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“Het is voor HEINEKEN en mijzelf belangrijk om deel uit te maken van het 
VEMW-bestuur”, zegt Timp. “Al is dat misschien een open deur: VEMW is 
voor ons van belang omdat energie en water essentieel zijn voor de pro-
cesvoering van HEINEKEN. Voorzienings- en leveringszekerheid van ener-
gie én waterbeschikbaarheid vormen de basis waarop onze brouwerijen 
draaien.” 

Groene cirkels
Als contract manager energie en duurzaamheid binnen HEINEKEN 
Nederland zorgt hij voor de commerciële afwikkeling van projecten, zowel 
voor de brouwerij als voor de keten. Timp: “Daar waar HEINEKEN energie 
inkoopt of dingen doet op het gebied van duurzaamheid richt ik mij op de 
contractuele kant van deze activiteiten. Anderzijds gaat mijn aandacht uit 
naar het coördineren van al die verschillende zaken. Ik span mij in voor een 
goede samenwerking tussen alle partijen binnen de keten. Daarbij is de 
rode draad dat HEINEKEN niet alleen streeft naar een groene brouwerij, 
maar naar een klimaatneutrale brouwerij in een klimaatneutrale keten. 
Dat is tegelijkertijd ook de kern van ‘Groene Cirkels’ (www.groenecirkels.

nl), een samenwerkingsverband dat HEINEKEN samen 
met de Provincie Zuid-Holland, Wageningen 
Environmental Research, het Hoogheemraadschap 
van Rijnland en Naturalis Biodiversity Center heeft 
opgericht, en waar wij werken aan de overgang naar 
een klimaatneutrale maatschappij. Die kennis en erva-
ring is ook relevant voor een organisatie als VEMW.”

Cruciaal
VEMW is voor HEINEKEN van belang, omdat energie 
cruciaal is voor de industrie en de Nederlandse werk-
gelegenheid, zegt hij. “Ze stimuleert bovendien de 
samenwerking tussen marktpartijen. Vanuit mijn 
positie bij HEINEKEN hoop ook ik als bestuurslid daar 
een bijdrage aan te kunnen leveren. Daarnaast is 
VEMW voor haar leden van grote waarde omdat zij 
zich focust op een snelle energietransitie, die veilig en 
efficiënt verloopt. Ze is van maatschappelijk importan-
tie en meer dan alleen een belangenorganisatie.” 

Piet-Hein Timp, HEINEKEN 

‘VEMW stimuleert samenwerking 
tussen marktpartijen’
Vorig jaar is Piet-Hein Timp toegetreden tot het bestuur van VEMW. Timp is contract manager Energy & 
Sustainability bij HEINEKEN. Hij is de opvolger van Pieter van der Meulen die namens de bierproducent 
voordien in het VEMW-bestuur zat. “Energie en water vormen onze basis.” 

Vereniging

Piet-Hein Timp


